
 اجراي طرح پاييزه كتاب 
در سراسر كشور آغاز شد

طرح پايي�زه كت�اب از روز گذش�ته دوش�نبه ۲۴ آب�ان در 
كتابفروشي هاي عضو اين طرح در سراسر كشور آغاز به كار كرد. 
 708 كتابفروشي از 31 استان كش��ور در طرح »پاييزه كتاب« 
مشاركت كرده اند كه از اين تعداد 494 كتابفروشي از مركز استان 
و 144 كتابفروشي از شهرس��تان عضو طرح شده اند. همچنين 
استان تهران با 152 كتابفروشي، استان قم با 102 كتابفروشي، 
اصفهان با 84 كتابفروش��ي و خراسان رضوي با 66 كتابفروشي 

بيشترين مشاركت را از آن خود كرده اند. 
در اين طرح سقف تخفيف براي هر كتابفروشي حداقل 20 ميليون 
ريال و س��قف مجاز خريد براي هر خريدار حداكثر يك ميليون 
ريال است. خريدار مي تواند در چند نوبت و از چند كتابفروشي، 
كتاب هاي عمومي را با 20 درصد تخفي��ف و كتاب هاي كودك 
و نوجوان را با 25 درصد تخفيف از كتابفروش��ي هاي عضو طرح 
»پاييزه كتاب« خري��داري كند. طرح »پاييزه كت��اب« در بازه 
زماني يك ماهه 24 آبان تا 24 آذر سال جاري در كتابفروشي هاي 

عضو اين طرح اجرا مي شود. 

»نبرد خليج فارس ۲« كمتر از دو ماه ديگر 
اكران مي شود

كارگ�ردان انيميش�ن »نب�رد خليج ف�ارس ۲« گف�ت: اين 
انيميشن به احتمال زياد كمتر از دو ماه ديگر به اكران عمومي 
درخواهد آمد، ولي هنوز زمان دقيق آن مش�خص نيس�ت. 
فرهاد عظيما، كارگردان انيميش��ن »نبرد خليج فارس 2« در 
گفت وگو با خبرنگار فرهنگي »نس��يم آنلاي��ن«، درباره زمان 
اكران اين اثر گفت: »نبرد خليج فارس 2« به احتمال زياد كمتر 
از دو ماه ديگر به اكران عمومي در مي آيد، ولي هنوز زمان دقيق 
آن مشخص نيست. وي ادامه داد: اين انيميشن در حال حاضر 
آماده نمايش است و تنها در بحث فني نياز به يكسري اصلاحات 
جزئي دارد كه خيلي زمان ب��ر نخواهد بود؛ همچنين دوبله اين 
اثر نيز به سرپرس��تي بهران زند انجام و پروان��ه نمايش كار نيز 

صادر شده است. 
كارگردان انيميشن »نبرد خليج فارس 2« اظهار داشت: متأسفانه 
انيميشن در ايران هميش��ه مغفول مانده و هنوز هم آنگونه كه 
بايد اين حوزه مورد توجه قرار نگرفته است، در حالي كه امروزه 
بس��ياري از آموزه هاي درس��ت و نادرست آموزش��ي از طريق 
انيميش��ن به مخاطب كودك و نوجوان منتقل مي شود؛ چراكه 

قشر كودك و نوجوان با انيميشن بيشتر انس مي گيرد. 
عظيما با بيان اينكه معمولاً مردم اقبالي به سينما و به خصوص 
انيميشن در كشور نشان نمي دهند، تصريح كرد: البته انيميشن 
»شاهزاده روم« توانست فروش خوبي را در اين حوزه داشته باشد 

و اقبال خوبي از اثر صورت گرفت.
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عجايب المخلوقات تئاتر ايرانشهر

بچه هاي مدرسه همت به شبكه اميد آمدند
با پايان يافتن پخش مجموعه جواهري در قصر، بچه هاي مدرسه همت 

از شبكه اميد پخش مي شود. 
به گزارش»جوان« به نقل از روابط عمومي شبكه كودك و نوجوان سيما، سينا 
معتضدي، مدير كانال اميد گفت: بچه هاي مدرسه همت يك مجموعه تلويزيوني 
با محوريت نوجوانان به كارگرداني »رضا ميركريمي« است كه در سال 1376-

1375 توليد شده است. وي افزود: اين مجموعه تلويزيوني كه در 13 قسمت 50 
دقيقه اي تقديم نوجوانان ايراني مي شود، درباره تعدادي دانش آموز است كه در 

مدرسه راهنمايي »همت« به طور شبانه روزي تحصيل و زندگي مي كنند هر بار 
با ماجرايي تازه روبه رو مي شوند. معتضدي اظهار داشت: در اين مجموعه علاوه 
بر مهران رجبي بازيگر محبوب، محرم بسيم، مسعود جدي، حسين عابديني، 
يدالله حبيبي، مسعود رياضي، علي رمضاني و حسن حسن زاده نيز به ايفاي نقش 
پرداخته اند. وي در پايان گفت: اين مجموعه از امشب هر شب رأس ساعت 20 از 
شبكه اميد پخش مي شود و تكرار آن در روزهاي عادي هفته در ساعت 14 و در 

روزهاي پنج شنبه، جمعه و ايام تعطيل در ساعت 10 صبح است.

 »كلاه قرمزي و دوستان« 
به تلويزيون برمي گردد

ايرج طهماس�ب كه به تازگي از كانادا بازگشته، پيش توليد 
اوليه سري جديد مجموعه »كلاه قرمزي« را آغاز كرده است. 
با بازگشت ايرج طهماسب از كشور كانادا و فراهم شدن مقدمات 
اوليه، سري جديد مجموعه »كلاه قرمزي«، براي نوروز 96 آماده 
و روانه آنتن تلويزيون مي ش��ود. س��ري جديد مجموعه »كلاه 
قرمزي« هفته آين��ده و به تهيه كنندگي حميد مدرس��ي كليد 
خواهد خورد و ايرج طهماس��ب همراه با عوامل ثابت مجموعه، 

»كلاه قرمزي« نوروز 96 را آماده نمايش مي كنند. 
»كلاه قرمزي« نام چند مجموعه  تلويزيوني و سينمايي است كه 
توسط ايرج طهماسب و حميد جبلي ساخته مي شود. طهماسب و 
جبلي كه سال ها است در كنار هم به ساخت اين مجموعه مشغول 
هستند، اولين بار در دهه 70 كلاه قرمزي را به برنامه »صندوق 
پست« آوردند. شخصيتي كه به گفته حميد جبلي فكر نمي كردند 
زياد موفق باش��د اما برعكس تبديل به ماندگارترين شخصيت 
عروس��كي چند دهه اخير ش��د و همچنان طيف گسترده اي از 

مخاطب ها را پاي تلويزيون مي نشاند. 
اين در حالي است كه پيش از اين دنيا فني زاده عروسك گردان 
كلاه قرمزي ك��ه بيش از دو ده��ه كنار اين عروس��ك بوده، در 
برنامه اي تلويزيوني از س��رطان عضله دس��ت راست خود خبر 
داد؛ سرطاني كه بيش از 10 سال همراهش است و متأسفانه در 
سال هاي اخير پيش روي داشته، طوري كه فني زاده براي درمان 

بيماري اش درگير شيمي درماني بوده است. 
دنيا فني زاده در اين برنامه تلويزيوني كلاه قرمزي را پسر بزرگ 
خود و دوري از او را غيرممكن خوان��د. بايد منتظر ماند و ديد آيا 
طهماس��ب و جبلي براي مجموعه تازه خود شخصيت تازه اي را 
به مجموعه عروسك هاي محبوب شان وارد مي كنند يا با همان 

عروسك هاي قبلي به كارشان ادامه خواهند داد.

    تلويزيون

آيا واقعاً »فروشنده« ركورد فروش را شكسته است؟  

3 روايت متفاوت از فروش »فروشنده«

مورد عجيب تئاتر براي سالني خصوصي كه اولين اجرايش به مشكل خورد

    فرزين ماندگار 
سي و س�ومين جش�نواره فيلم كوتاه ته�ران روز 
گذشته در حالي به پايان رسيد كه استقبال از اين 
رويداد هنري چش�مگيرتر از سال هاي پيش بود و 
قاعدتاً حالا كه جشنواره اينقدر مورد استقبال قرار 
گرفته بايد برنامه ريزي بهتر و محيط مناسب تري را 
براي برگزاري آن در س�ال هاي آتي انتظار كشيد. 
يكي از مسائلي كه همواره درباره جشنواره فيلم كوتاه 
تهران به چش��م مي آيد بي هدفي اين جشنواره است. 
ش��ايد اگر از مس��ئولان هم بپرس��يد خودشان هدف 
برگزاري جشنواره را ندانند. مواردي مثل كشف استعداد 
يا  هدايت جوانان به سمت فيلمسازي از جمله اهدافي 
است كه به يك دهه پيش برمي گردد و اكنون جشنواره 
فيلم كوتاه بايد اهداف مش��خص تري داش��ته باشد و 
فيلمسازان را به سمت و سويي راهبردي تر سوق دهد. 

تاكنون و طي بيش از سه دهه از برگزاري اين جشنواره 
هنوز راهبردهاي جشنواره فيلم كوتاه تهران مشخص 
نشده است و همين مس��ئله باعث شده اين جشنواره 
صرفاً با رويكردي تكنيك زده به كار خود ادامه دهد و 
فرماليسم بر آن چيره باشد. بيش از هر چيز دانشكده ها 
و فضاهاي هنري كشور به اين رويكرد هاي فرماليستي 
در عرصه فيلمسازي گرايش دارند و جالب است كه از 

دل اين ش��رايط يا پديده اي ظهور نمي كند و اگر هم 
درخششي ايجاد شود به دليل ضعف در مباني فكري 

معمولاً كميت آثار لنگ مي زند. 
از همين منظر روند فيلمس��ازي طي اين سال ها به 
لحاظ تكنيكي و رنگ و تصوير و قاب تا حدودي ارتقا 
پيدا كرده است اما به لحاظ داس��تان و جهان بيني، 
همچنان در آثار ضعف هاي عديده اي ديده مي شود 
و مش��كلات زيادي وجود دارد. آنچه درباره اين دوره 
جشنواره واضح اس��ت اين است كه به لحاظ كميت، 
تعداد فيلم هاي امس��ال رقم بالايي را نش��ان مي داد 
ولي كيفيت متأس��فانه هر س��ال كاهش مي يابد. ما 
در كشور سوژه هاي بسياري داريم ولي همه يا سراغ 
پاره اي سوژه هاي كليشه اي مي روند يا  ايده را با نوع 

پرداخت شان حيف مي كنند. 
نكته ديگر درباره آثار جش��نواره اين اس��ت كه متأسفانه 
آثار شبيه سازي مي شوند و حتي نحوه ساخت آثار اصغر 
فرهادي وارد فيلم هاي كوتاه هم ش��ده اس��ت و عده اي 
نيز براس��اس آثار كارگردانان اروپايي فيلم مي س��ازند و 
متأس��فانه زاويه ديد و قاب بندي ايراني به حاش��يه رفته 
اس��ت. نقطه ضعف ديگري كه در آثار جشنواره امسال به 
چشم مي خورد، اين مسئله بود كه چون مخاطب آثار خود 
فيلمسازان و حتي اطرافيان شان هستند، فيلم ها و سليقه ها 

به هم شبيه شده بود و حتي سال بعد عده اي تحت تأثير 
فيلم هاي خوب سال قبل كار خود را مي سازند. 

  رويكرد غيرحرفه اي روابط عمومي جشنواره 
نكته منفي ديگر جشنواره امسال فيلم كوتاه تهران به 
رويكرد غيرحرفه اي روابط عمومي اين رويداد مربوط 
مي ش��ود، به عنوان نمون��ه حجت الله ايوب��ي، رئيس 
سازمان سينمايي در آخرين روزهاي برگزاري جشنواره 
بين المللي فيلم كوتاه تهران از اين جشنواره ديدار كرد. 
نكته مهم و اساسي در بازديد رئيس سازمان سينمايي 
از محل برگزاري جشنواره بين المللي فيلم كوتاه تهران 

اين است كه تنها برخي از رسانه هاي همسو از طريق 
اطرافيان وي متوجه اين موضوع شدند و خود را براي 
پرسش هايي از ايشان به كاخ جشنواره رساندند. اين در 
حالي است كه رسانه هايي كه همواره با انتقاد سازنده 
از عملكرد سازمان سينمايي فعاليت مي كنند از دايره 

رسانه هايي كه به وي نزديك هستند، حذف شدند. 
اين فضايي ك��ه با عملكرد غلط مدي��ر روابط عمومي 
سازمان سينمايي به سمت جداسازي مي رود برخلاف 
آن است كه ادعا مي شود مديران اين دوره به منتقدان 

خود احترام مي گذارند. 
   انتقاد به محل برگزاري جشنواره 

از نكات ديگر درباره جش��نواره فيلم كوتاه سي و سوم 
محل برگزاري اين رويداد بود. يكي از فيلمسازان كوتاه 
در اين باره اينچنين اظهارنظر  كرده است: ساختمان 
سينما چارسو بيش��تر ما را با محصولات كمپاني هاي 
كره اي و چيني آشنا مي كند تا فرهنگ و جشنواره اي 
كه بيش از س��ه دهه تاريخ در پشت س��رش خوابيده 
است. فكر كنيد اندك مهمانان خارجي جشنواره پس 
از پايان جشنواره چه تصويري از ايران به خاطر خواهند 
داشت. يك سينماي فلزي در آلوده ترين قسمت شهر با 
تابلو هاي ال جي و سامسونگ، يك هتل و احتمالاً چند 

سيخ كوبيده كه ميل كرده اند.

سي و سومين جشنواره فيلم كوتاه تهران به پايان راه رسيد  

   جواد محرمیفرماليسم افراطي، چرخه اي معيوب براي فيلمسازان جوان
صالحي اميري در مراسم گراميداشت روز كتاب، كتابخواني و 
كتابدار گفت: كتابداران پيام آوران خوبي ها و فضيلت ها هستند. 
به گزارش »جوان«، مراسم گراميداشت روز كتابخواني و كتابدار با 
حضور سيدرضا صالحي اميري وزير ارشاد، عليرضا مختارپور دبيركل 
نهاد كتابخانه هاي عمومي كشور و جمع كثيري از كتابداران در تالار 
وحدت برگزار شد. در اين مراسم، مختارپور گفت: خداي متعال را 
س��پاس مي گويم كه توفيق حضور در جمع ديگري از كتابداران و 
همكاران نهاد كتابخانه هاي عمومي سراس��ر كشور را عطا فرمود. 
عزيزاني كه از تمامي استان هاي سراسر كشور در اين محفل گردهم 
آمده اند تا در سالروز ارتحال عالم رباني و مفسر كبير قرآن حضرت 
علامه طباطبايي كه به نام روز كتاب، كتابخواني و كتابدار ناميده شده 
در تجليل و تقدير از همكارانشان شركت كنند. وي افزود: همانطور 
كه در سال هاي قبل نيز عرض كردم، تمامي كتابداران و همكاران اعم 
از شهري و روستايي، نهادي و قراردادي و مأمور، در تمامي رده ها از 
روستاها گرفته تا ادارات شهرستان و ادارات كل استاني و كارشناسان 
تا ستاد مركزي از عزيزان خدماتي تا كتابدار و مسئول و كارشناس و 
مدير و معاون همه و همه از اين نظر كه به خدمت در عرصه فرهنگ 
و كتابخواني اش��تغال دارند نمونه اند؛ همچنين از تمامي مهمانان 
عزيز كه از نهادها و دستگاه هاي فرهنگي كشور در اين جمع شركت 

كرده اند تشكر و قدرداني مي كنم. 
وزير ارشاد نيز گفت: من امروز به عنوان يك كتابدار در جمع شما حاضر 
شدم تا از نزديك افتخار حضور چندساله خودم را در اين جامعه بزرگ 
اعلام كنم. من بزرگ ترين افتخار خودم را كتابداري مي دانم. مطمئن 

هس��تم ش��ما با من همنوا هس��تيد كه اگرچه ما در نگاه جامعه ديده 
نمي شويم اما در درون رضايت قلبي داريم كه كتاب هميشه همراه ماست 

و ما منشأ ارتباط مردم با منابع بزرگ ديني، علمي و اخلاقي هستيم. 
وزير ارشاد با بيان اينكه ما بايد دنبال راهكارهاي جديدي براي توسعه 
كتاب، كتابخواني و كتابخانه باشيم، گفت: براي اين كار اولين اصل 
اين اس��ت كه باور كنيم كتابخانه محيطي بسته براي تحويل كتاب 
به متقاضيان نيس��ت، بلكه كتابخانه بايد يك مركز فرهنگي باشد. 
آقاي مختارپور در چند سال گذش��ته عملكرد بسيار موفقي در نهاد 
كتابخانه هاي عمومي داش��تند و ب��ه جرئت مي گويم كه ايش��ان از 
موفق ترين مديران نهاد كتابخانه هاي عمومي كش��ور پس از انقلاب 
هستند. تقاضاي من از ايشان و شما انس��ان هاي خوب و دلسوز اين 
است كه حركتي را آغاز كنيد كه كتابخانه در هر جايي كه وجود دارد 
به كانون فرهنگي تبديل شود، طوري كه هركس نياز به مصرف كالاي 
فرهنگي دارد به كتابخانه مراجعه كند. كتابخانه در كنار مس��جد و 

مدرسه مفهوم پيدا مي كند و اينها بايد در كنار هم تعريف شوند.

در مراسم گراميداشت روز كتابخواني و كتابدار عنوان شد 

وزير ارشاد: مختارپور موفق ترين مدير نهاد كتابخانه ها است

    کتاب

    سینما

   حامد مظفري
ماجراي ركوردزني فروش فيلم ها در س�ينماهاي ايران 
هم ماهيت جالب و در عين حال ش�بهه برانگيزي پيدا 
كرده است. مش�كل اينجاس�ت كه هيچ مرجع بيرون 
از دايره س�ينمادار يا پخش كنندگان يا تهيه كنندگان 
س�ينما وجود ندارد كه به ارائه آماري دقيق از وضعيت 
ف�روش فيلم ها در س�ينماها بپ�ردازد و همي�ن باعث 
می ش�ود كه نتوان با خيال جمع به اخب�اري كه درباره 
ركوردزن�ي ف�روش منتش�ر مي ش�ود، اعتم�اد كرد. 
درباره رقابتي كه ميان »فروشنده« و رقبايي همچون »من 
سالوادور نيستم« و »محمد رس��ول الله)ص(« شكل گرفته 
نيز وضعيتي شبهه برانگيز روي داده است. ماجرا اين است 
كه دست اندركاران شركت پخش فيلم فرهادي براي آنكه از 
ركوردزني اين فيلم سخن گويند به آمار سايت سينماتيكت 
اس��تناد كرده و منطبق با آمار اين س��ايت »فروش��نده« را 

پرفروش ترين فيلم تاريخ سينما مي دانند.
اما نكته اينجاس��ت كه از همان بدو راه اندازي اين سامانه 
فروش بليت توصيه اكيد ش��ده كه اس��تناد به آمار فروش 
اين س��ايت فق��ط و فق��ط زمان��ي قابل اعتماد اس��ت كه 
بخواهي��م ميزان ف��روش فيلم ها در س��ينماهاي مكانيزه 
يعني س��ينماهاي متصل به سيستم خريد اينترنتي بليت 
را داشته باش��يم چون اغلب ميان آمار كلي فروش فيلم ها 
در تمامي س��ينماها با آمار س��ينماتيكت اختلافي 10تا 

20درصدي وجود داشته است. 
   منابع ديگر چيز ديگري مي گويند

سينماتيكت مي گويد »فروشنده« ركورد زده اما آمار ارائه 
شده در س��ايت هايي مانند »س��ي نت« و البته آمار كلي 
فروش��ي كه پخش كننده فيلم ها ارائه مي دهند حكايت از 
چيزي ديگر دارد.  آمار »س��ي نت« حكايت از آن دارد كه 
»من سالوادور نيستم« با فروش 15 ميليارد و 770 ميليون 
تومان بالاتر از »محمدرسول الله)ص(« با فروش 15 ميليارد 
و 700 ميليون و »فروشنده« با فروش 14 ميليارد و 880 

ميليون قرار دارد. 
در آمار ارائه شده از س��وي پخش كنندگان اما اين »محمد 
رسول الله)ص(« مجيد مجيدي است كه با داشتن دو سرگروه 
س��ينمايي و حدود ش��ش ماه روي پرده ماندن توانسته بود 
رقم فروش كلي 17 ميلي��ارد را رد كند، بع��د از آن كمدي 
»من سالوادور نيستم« قرار دارد كه حدود 17 ميليارد تومان 
فروش كرد. »فروش��نده« نيز با فروش حدود 15 ميلياردي 

فيلم سوم فروش است. 

وراي اينكه تا همين چند س��ال پيش و قبل از راه افتادن 
س��امانه فروش اينترنتي بليت مهم ترين مرجع ارائه آمار 
فروش پخش كنندگان بودند و ج��دا از آنكه در هر دو آمار 
ارائه شده از سوي سي نت و پخش كنندگان، »فروشنده« 
در جايگاه س��وم فروش قرار دارد بررسي شرايط اكران هم 
ملاك مهمي در سنجش فروش است. »محمدرسول الله« 

سال قبل با بيشتر از 100 سالن سينما روی پرده رفت!
وضعيت اكران »فروش��نده« اصغر فرهادي هم كاملًا ويژه 
بوده است. اين فيلم هم اگرچه به ظاهر در گروه آزاد روي 
پرده رف��ت اما تقريب��اً از همان روزه��اي ابتدايي اكرانش 
بيشتر از 100 سالن در اختيارش بوده و در كنار آن چينش 
اكران هم طوري پيش رفت كه همزمان با اين فيلم آثاري 
متوسط و حتي ضعيف روي پرده باشند تا به ميزان فروش 
اين فيلم آسيب نزند. »فروشنده« نيز در روزهاي ابتدايي 
اكران با افزايش غيرمعقول قيمت بليت توانست ركوردي 

حاشيه ساز در افتتاحيه بزند!
كمدي تجاري »من سالوادور نيستم« نه با افزايش قيمت 
بليت روي پرده رفت و نه شش ماه روي پرده ماند؛ اين فيلم 
رقبايي مانند »ابد و يك روز« و »50 كيلو آلبالو« را هم در 
گيشه داشت و اتفاقاً ش��رايط طوري پيش رفت كه فروش 
فيلم افت كند اما اين فيل��م فروش بالايي را تجربه كرد كه 
البته در اين ميان نقش تيزرهاي ماهواره اي در اين فروش 
محس��وس بود؛ البته هر دو رقيب »من سالوادور نيستم« 
يعني »ابد و يك روز« و »50كيلو آلبالو« هم از اين تيزرها 
بهره مند بودند. با اين اوصاف و اصلًا منهاي آمارهاي سه گانه 

كدام فيلم پرفروش تر بوده است؟ 
فيلم هايي كه تس��هيلات وي��ژه اي در اكران داش��ته اند يا 
فيلمي كه ب��ا پايبندي به مقررات ش��وراي صنفي نمايش 
در محدوديت تعداد روزهاي اك��ران و البته تغييرناپذيري 
قيمت بليت روي پرده رفته اس��ت؟ اي��ن را تاريخ قضاوت 

خواهد كرد.

    محمدصادق عابديني
بخش خصوصي در حال س�رمايه گذاري روي 
ايجاد س�الن هاي تئاتر است؛ س�الن هايي كه 
مي توان�د كمبود فضاهاي نمايش�ي متعلق به 
بخش دولت�ي و عموم�ي را جبران كن�د و به 
توسعه تئاتر كمك نمايد. ش�ايد اگر در جايي 
غير از ايران بخ�ش خصوص�ي روي فرهنگ 
و هنر س�رمايه گذاري كند، دول�ت تمام قد از 
اين كار حمايت كند، ام�ا در اينجا كمي قضايا 
فرق مي كند. عل�ي پاليزدار، س�رمايه گذار و 
هنرمندي اس�ت ك�ه مجموعه تئات�ر پاليز را 
راه اندازي كرده اس�ت، ام�ا در اولين اجراهاي 
اين تماشاخانه بخش خصوصي اتفاقي عجيب 
رخ مي دهد ك�ه ماجراهايي را در پي داش�ته 
اس�ت. پالي�زدار در گفت و گ�و با »ج�وان« به 
انگيزه هايش از س�اخت س�الن تئاتر و اتفاقي 
كه براي�ش افت�اده اس�ت، س�خن مي گويد. 
چه ش�د كه ب�ه فكر س�اخت س�الن 

خصوصي تئاتر افتاديد؟!
ايده من اين بود كه كمپان��ي راه اندازي كنم مانند 
كمپاني هاي��ي كه در تم��ام جهان هس��تند و كار 
حرفه اي توليد آثار تئات��ر و فيلم را انجام مي دهند. 
مي خواستم با سرمايه گذاري روي كارگردانان بزرگ 
و انجام كار هاي بزرگ، درآمدي را ايجاد كنم كه با آن 
بتوانم جوانان بااستعداد را معرفي كنم؛ كساني كه از 

دانشگاه ها آمده اند و براي كار نياز به فضا دارند. 
س�الن هاي خصوص�ي تئات�ر در ايران 
چندان خوش نام نيستند، به اين معني كه 
استانداردهاي لازم سالن هاي حرفه اي را 
ندارند و اصلًا ساختمان ش�ان به منظور 
ديگري ساخته شده است. با اين فضا كه 

نمي شود كار هاي بزرگ كرد!
من هم دلم نمي خواس��ت يك خان��ه قديمي را 
بردارم و بگويم اينجا س��الن تئاتر است، رفتم در 
مركز تهران زميني 2 هزار متري را پيدا كردم و 

از آنجايي كه تحصيلاتم معماري است و درباره 
طراحي س��الن هاي نمايش تحقيقات داشته ام، 
مجموعه اي را طراحي كرده ام ك��ه بتوان در آن 
كار حرفه اي كرد. الان هم دارم س��الن جديد را 

مي سازم كه به زودي تكميل مي شود. 
برسيم به مجموعه تئاتر پاليز و اتفاقي 
كه براي اولين اجراي اين سالن افتاد، 
براي خوانندگان روزنامه اتفاق را شرح 

مي دهيد؟
براي شروع كار مجموعه خودم از رضا ثروتي دعوت 
كردم كه دو كار »مكبث« و »عجايب المخلوقات« را 
اجرا كند. در روز سوم اجراي »عجايب المخلوقات« 
بود كه رضا در ميانه اجرا به روي سن آمد و تئاتر 
را قطع كرد و به بازيگران الفاظ ركيكي گفت. من 
به عنوان مالك مجموعه به وي تذكر دادم و ماجرا 
گذشت. دو روز بعد بازيگران نمايش سطل هايي را 
كه براي تخليه آب كولر ها در سالن بود، برداشتند 
و آب، كف سالن را برداشت و كفپوش سالن را كه از 
چوب روسي است، خراب كرد. چوب ها باد كردند، 
بوي بدي سالن را گرفته بود و ديگر امكان اجراي 
نمايش در آنجا نبود. من هم گفتم تا آنها س��الن 
را تعمير نكنند حق اجرا و بليت فروش��ي ندارند و 

گيشه را تعطيل كردم. 
بعداز آن چه اتفاقي افتاد؟

من س��الن را تعطيل كردم و گفت��م حق اجرا 
ندارند، ولي كارم اش��تباه بود و ب��راي تعطيلي 
نمايش بايد مي رفتم از مركز هنرهاي نمايشي 
نامه مي آوردم. رضا ثروت��ي هم يك بي اخلاقي 
بزرگ در فضاي مجازي كرد و به معناي واقعي 

هرچه دلش خواست به من گفت. 
اينكه گفته مي ش�ود ثروتي به خاطر 
اختلاف با ش�ما س�ر اج�راي نمايش 
»عجايب المخلوقات« ممنوع الفعاليت 

شده، صحت دارد؟!
من از رضا براي اجرا شكايت نكرده ام و فكر نكنم 

به خاطر اين موضوع ممنوع الكار ش��ده باش��د 
چون همين الان كارش در ايرانش��هر دارد اجرا 
مي شود. يك اتفاق عجيب افتاده كه يك تئاتر را 
بدون اينكه نام كارگردانش را بگويند، دارند اجرا 
مي كنند. بهشان بگوييد اسم كارگردان كيست؟ 
مي گويند نمي توانيم اسمش را بگوييم! اسمش 
را نبر شده است. اين هم از عجايب روزگار است 
كه با كس��ي كه رفتار غيراخلاقي داشته به اين 
راحتي رفتار مي شود و حداقل نمي گذارند مدتي 
از كاري كه سر اجرا كرده بگذرد، بعد دوباره به 
وي كار بدهد. به تازگ��ي نيز كار جديدي به نام 
»فهرس��ت« را كه از كارهاي ثروتي است بدون 
اينكه نامش را ببرند، اج��را مي كنند! اين رفتار 
در يكي از بهترين س��الن هاي تئاتر در كش��ور 

تعجب آور نيست؟!
چ�را ايرانش�هر دارد بدون اع�لام نام 

كارگردان نمايش وي را اجرا مي كند؟
فكر كنم به خاطر برخورد هاي زش��تي كه ثروتي 
با بازيگران داش��ته به مش��كل خ��ورده ولي آنها 
مي خواهند به هر نحو ش��ده ب��ه وي كار بدهند، 
بايد از خودشان پرس��يد كه چرا نمايش را بدون 
اسم كارگردان اجرا مي كنند. ش��ايد گفتن اسم 
كارگردان زشت است! اما در مورد اجراي نمايش 

در تئاتر پاليز به ما گفتند با هم صلح كنيم! 
چه صلحي ؟!

مركز هنره��اي نمايش��ي گفت اص��لًا نبايد با 
كارگردان برخورد مي كردم و كار بايد از طريق 
تهيه كننده پيش مي رفت. جالب اس��ت كه به 
خاطر هت��ك حرمت من هي��چ كاري نكردند و 
گفتند با هم صلح كنيم. مركز چند نفر بزرگ تر 
تئاتر را به عنوان شورا معرفي كرد و آنها گفتند 
بخشي از پولي را كه تهيه كننده به خاطر يك ماه 

اجرا به من داده بود به وي برگردانم. 
خسارتي كه به شما بابت سالن وارد شد 

هم جبران شد؟!
من 82 ميليون توم��ان براي يك م��اه اجرا از 
تهيه كننده گرفته بودم كه قرار شد 45 ميليون 
آن را به تهيه كننده برگردانم. بالاخره هم من و 

هم آنها كوتاه آمديم. 
پس ديگ�ر ش�كايتي از رض�ا ثروتي 

نداريد؟!
از رضا به خاطر ويدئويي كه در اينترنت منتش��ر 
كرده و توهين هايش در آن ويدئو و اتفاقات بعدش 
به پليس فتا شكايت كردم و تا آخرش هم هستم. 

الان هم پليس در حال تكميل پرونده است. 
الان وضعيت سالن پاليز به چه صورتي 

است؟ 
كف سالن را تعمير كردم و قرار است »نامه هاي 
عاش��قانه از خاورميانه« و »سرآش��پز« در آن 

اجرا شود.
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هٌ . لكُِلِّ امْرِیٍ عَاقِبَهٌ حُلْوَة أوَْ مُرَّ

هر ك��س را پايانى اس��ت؛ تلخ يا 

شيرين.


